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چه کسی پاسخگوی این چه کسی پاسخگوی این 
است؟ است؟  ناکامیناکامی 

ءء

ءء

شکست سنگین کشتی آزاد در میدان آسیایی؛شکست سنگین کشتی آزاد در میدان آسیایی؛

امیرمؤمنان  شهادت  و  امیرمؤمنان   شهادت  و  قدرقدر  شب های  شب های فرارسیدن  فرارسیدن 
حضرت علی)ع( تسلیت بادحضرت علی)ع( تسلیت باد

در باب تولید مسکن؛در باب تولید مسکن؛

مسکن، گندم نیست که امسال مسکن، گندم نیست که امسال 
بکاریم و سال دیگر برداریمبکاریم و سال دیگر برداریم

»رئیس کل دادگستری استان البرز « خبر داد:»رئیس کل دادگستری استان البرز « خبر داد:

۱۲۱۲ واحد  واحد    جلوگیری از تعطیلی   جلوگیری از تعطیلی 
تولیدی با ورود دادگستری  تولیدی با ورود دادگستری  
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گزارش

خبر

 

در داروخانه هم درست مثل هر سازمان دیگه ای برای 
داشتن بازده بالا و کارکرد مناسب به داشتن سیستم 
مدیریت داروخانه قوی و کارآمد نیاز است. داروخانه 
به دلیل اینکه یک بنگاه اقتصادی ست و کار اصلی 
در  اقتصادی  درستِ  مدیریتِ  است،  خدمات  آن 
خیلی  خیلی  تأثیر  داروخانه  خروجی  و  موفقیت 
مهمی دارد. داشتن سیستم مدیریتی قوی، کارآمد 
و متمرکز می تواند تنش ها و برخوردهای موجود 
در محیط را به شـکل محسوســی کاهش داده یا 
از  کند،  نظام مندتر  و  تر  را ساده  آنها  و فصل  حل 
به هدر رفتن سرمایه های مادی، انسانی، زمانی و 
عاطفی در محیط داروخانه پیشگیری کند و مانع 
از بروز بسیاری از ناهماهنگی ها شود. داروخانه ها 
حلقه واسط میان بیمار و پزشک هستند و بسیاری 
از  از سیاست های دارویی و حتی درمانی کشورها 
طریق داروخانه ها در جامعه پیاده سازی می شود. به 
همین جهت توانمندسازی داروخانه ها به عنوان یک 

اولویت ستاره دار باید  مدنظر سیاستگذاران باشد.

به گزارش »دنیای هوادار«؛ وقتی اقتصاد داروخانه 
خدشه دار شود، بسیاری از مشکلات و چالش ها در 
نظام درمانی پررنگ تر می شوند. انحراف ها، تخلفات 
و فعالیت های غیر قانونی و غیر استاندارد در حوزه 
دارو درمانی ساختارمند می شوند. تعداد تقاضاهای 
القایی و غیر علمی در نظام دارویی غالب می شود 
قرار  درمان  نظام  روی  پیش  دیگر  معضل  ده ها  و 
می گیرد. داروخانه های کشور با مشکلات اقتصادی 
به  بیمه ها  طرف  یک  از  هستند،  رو به رو  متعددی 
طرف  از  و  نمی کنند  عمل  شان  تعهدات   به  موقع 
دیگر شرایط اقتصادی کشور و تحریم ها باعث شده 
داروهای برند و خارجی کمتر شود و به همین علت 
اقتصاد داروخانه  ها در مجموع رو به کوچک شدن 
برای  اقتصادی  نظام  ایم  نتوانسته  ما هنوز  است. 

است  این  اصلی  مانع  کنیم.  ترسیم  ها  داروخانه 
که نگاه وزارت بهداشت در حوزه دارو نگاه خدمت 
باید  نگاه کالا محوری است.  محور نیست، بیشتر 
رود.  خصوصی  بخش  سمت  به  داروخانه  اقتصاد 
گران   داروهای  از  بسیاری  سود  حاشیه  دولت 
قیمت را بسیار پایین آورده است و داروخانه  های 
خصوصی نمی توانند این داروها را خریداری کنند، 
این  دولت  نتیجه  در  ندارد.  صرفه  برایشان  زیرا 
داروها را به داروخانه های دولتی می دهد. در بحث 
کمبودهای دارویی هم دولت عمده داروها را بین 
داروخانه  های دولتی توزیع می کند و داروخانه های 
طبق  می شود.  دارند ضعیف  گونه ای  به  خصوصی 
گری   تصدی   باید  دولت  اساسی،  قانون   ۴۴ اصل 
برساند. در حالی  را در فروش دارو به حداقل  اش 
که در سال های اخیر نه تنها تصدی  گری دولت در 
حوزه فروش دارو کمتر نشده، بلکه بیشتر هم شده 
است که دو علت داشته؛ علت اصلی آن ارزان نگه 
داشتن قیمت داروهای گران قیمت بوده و دومین 
دلیلش هم بحث کمبودهای دارویی است که عمدتا 
داروها را بین داروخانه  های دولتی توزیع می کنند.

عوامل متعددی در این خصوص در کشور ما وجود 
دارد که موجب دلسردی داروسازان و کاهش انگیزه 
شده است. افزایش بی رویه و بدون حساب و کتاب 
در  و  داروسازی  دانشکده های  در  دانشجو  جذب 
اختیار گرفتن نزدیک به ۶۰ درصد بازار دارویی کشور 
توسط داروخانه های دولتی و ایجاد انحصار در این 
خصوص را می توان از فاکتورهای اثرگذار بر اقتصاد 
ابتدای  در  برشمرد.  خصوصی  بخش  داروخانه های 
پیروزی انقلاب اسلامی ما در صنعت دارو کاملا به 
خارج از کشور وابسته بودیم، اما اکنون به معنی 
واقعی کلمه صنعت ملی داروسازی داریم و علی رغم 
تمام تحریم هایی که در کشور وجود داشته، یکی از 
حوزه هایی که کمترین آسیب را مردم از آن حس 
داروهای  که  است  درست  است.  بوده  دارو  کردند، 
وارداتی ممکن است کم و زیاد شده باشد اما کسی 
به دلیل نبود دارو دچار مشکل عمده نشده است. 
یکی از نگرانی های ما در این حوزه نگاه کالا محور 
در حوزه واردات مواد اولیه و... است که در بانک 
مرکزی و وزارت صمت وجود دارد و می تواند در حوزه 
تخصیص ارز برای صنایع دارویی مشکل ایجاد کند.

یادداشت

سارا نصرتی

   

یاد  و خاطره شهداء بویژه سرباز »محمد فدایی آشتیانی« 
که به مقام شامخ شهادت نائل گشت، گرامی باد

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

اوضاع اقتصاد »داروخانه« های کشور چگونه است؟
 در باب تولید مسکن؛

مسکن، گندم نیست که امسال 
بکاریم و سال دیگر برداریم

»بیت الله ستاریان« -کارشناس بازار مسکن- در یادداشتی 
نوشت: »در سال ۱۴۰۱ تولید مسکن از ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار 
واحد  هزار   ۲۰۰ تولید  میانگین  وارد  مسکونی،  واحد 
افزایش  که  افتاد  حالی  در  اتفاق  این  شد.  مسکونی 
همیشگی  امری  کشور  در  ساختمانی  مصالح  قیمت 
بوده است و از طرف دیگر قیمت تمام شده مسکن نیز 
بالا رفته است و در نتیجه سازندگان مسکن باید نسبت 
به ساخت و ساز مسکن رقبت داشته باشند اما طبل تو 
خالی ساخت یک میلیون واحد مسکونی بازار ساخت و 
ساز مسکن را از ریل خارج کرد. تمام بخش خصوصی 
که تولید مسکن در کشور را بر عهده داشتند، سرمایه 
خود را با شعارهای تبلیغاتی دولت مبنی بر ساخت یک 
میلیون مسکن در سال، از بازار مسکن خارج کردند و 
در نتیجه آن تولید ما در سال ۱۴۰۱ نصف شد. دولت ها 
برای امسال و سال بعد نمی توانند وضعیت بازار مسکن 
را امیدوارکننده کنند، بلکه برنامه ریزی هایی که صورت 
می گیرد و کارهایی که می شود، تا ۵ سال آینده بر بازار 
مسکن تاثیر خواهند گذاشت. مسکن چیزی نیست که 
آن را یک ساله برناممه ریزی کرد و گندم نیست که امسال 
کاشته شود و سال دیگر آن را برداشت کرد. اگر در لحظه 
فعلی کاری بکنند تا بازارهای رونق گیرد، بخش خصوصی 
تمام ابزارهای مالی را در اختیار داشته باشد تا بتواند یک 
میلیون واحد مسکونی در سال تولید کند، تازه تا ۵ سال 
آینده نتیجه آن در بازار مسکن نمایان خواهد شد و تا ۵ 
سال آینده می توان گفت که مسکن در مواجهه با تورم 
مانند سایر کالاهای مصرفی مثل مرغ و یا تخم مرغ 
افزایش قیمت را تجربه خواهد کرد و شاخص تورمی آن 
با سایر کالاهای مصرفی موجود در بازار متناسب است اما 
تا زمانی که وضعیت بازار مسکن به همین شکل است، 

تورم بازار مسکن از تورم کل جلو خواهد زد.«

چه چیزی باعث شد ادبیات »هرز« 
به گفتار روزمره جوان ها تبدیل شود؟

 روزنامه اطلاعات نوشت: »شب شهادت مولا علیه السّلام 
در تفنّنات فجازی به گفت وگوی مکتوبی برخورد کردم از دو 
دانشجوی همکلاسی؛ که یکی دیگری را بشارت تعطیلی 
روز بیست ویکم رمضان داده بود و دیگری در پاسخ برآمده بود 
که: »خدا علی را بیامرزه، که موجب این تعطیلی شد!«؛ و 
کار به این جا ختم نشده بود و هشتگ مشمئزکننده ای را هم 
تازه کرده بود. این که در فضای مکالمه ی آن دو همکلاسی، 
هرزگویی های  صرفاً  یا  برخاسته،  تعمّد  و  فکر  چقدر 
فجازانه)!( بوده، چندان محل کلام نیست؛ بلکه بنیان گرفتن 
زیرساخت هایی که این ادبیات هرز را تبدیل به گفتارهای 
روزمرّه در نسلِ زدِ کرده، محل تأمل و تأسف است. لابد اگر 
نام ونشان آن دو همکلاسی را به بعضی ستادها پیامک 
کنم، امروز و فردا به جاهایی احضار شوند از برای امر به 
معروف و نهی از منکر و احیاناً تعهد بر عدم تکرار و چه 
و چه؛ بسیار خوب؛ این پانسمان های سرپایی چه میزان 
می تواند در درمان غدّه های زیرپوستی که در حال متاستاز به 
دیگر اعضای این پیکره اند مؤثر باشند؟ آشکارا شاهدیم- در 
نگاه خوش بینانه!- که سال هاست به پانسمان روی زخم ها 

مشغولیم.«

گهی: 1470781 شناسه آ

محققان با هدف بررسی دلیل ناکامی روش های مختلف درمان سرطان 
ریه به مطالعه روند تکاملی این بیماری پرداختند. این تحقیق که بخشی 
از مطالعه ردیابی تکامل سرطان از طریق درمان بوده و با نام مختصر 
TRACERx معرفی شده، شامل تجزیه و تحلیل بیش از ۱۶۰۰ نمونه تومور 
است که از ۴۲۱ بیمار گرفته شده است. متاسفانه علی رغم این که سرطان 
ریه عامل اصلی مرگ و میر ناشی از سرطان در سراسر جهان است، اما هنوز 
درک کاملی از مکانیسم  های بیولوژیکی زیربنایی این بیماری وجود ندارد. 
به طور کلی تومور از انواع مختلفی از سلول های سرطانی تشکیل شده 
که هر کدام ویژگی های متفاوتی دارند. این به اصطلاح ناهمگونی درون 
توموری می  تواند باعث تکامل تومور و پیشرفت بیماری شود. هدف از 
مطالعه TRACERx تعیین رابطه بین ناهمگنی داخل تومور ها و پیامدهای 
بالینی ناشی از آن است. طی این مطالعات دکتر چارلز سوانتون و تیمی از 
همکارانش ۱۶۴۴ ناحیه تومور را که در طول جراحی یا پیگیری از ۴۲۱ بیمار 
مبتلا به سرطان ریه سلولی غیر کوچک NSCLC بودند، نمونه برداری کردند. 
این نوع سرطان، شایع ترین نوع سرطان ریه است. گروه مورد مطالعه قرار 
گرفته شامل بیماران مبتلا به مرحله I، II یا III بیماری بود که دارای طیفی 

از زیرگروه های NSCLC، از جمله ۲۴۸ آدنوکارسینوم ریه بودند. 

ــی  عامل اصلی مرگ ومیر ناش
جهان در  سرطان  از 

سازمان ملل می گوید از ۱۴ آوریل ۲۰۲۳ دیگر باید هند را پرجمعیت ترین 
کشور دنیا دانست. هر دو کشور از دهه ۱۹۵۰ با پیشرفت در پزشکی و 
کشاورزی، بیش از گذشته خیز برداشتند. جمعیت چین در دهه ۱۹۸۰ از 
مرز یک میلیارد نفر گذشت و هند از اواخر دهه ۱۹۹۰ به این رقم رسید. حال 
هر دو کشور بیش از یک میلیارد و ۴۰۰میلیون نفر جمعیت دارند؛ یعنی 
بیش از مجموع اروپا، آمریکای شمالی و جنوبی. کارشناسان مدت ها انتظار 
داشتند که جمعیت هند تا اواخر دهه ۲۰۲۰ از چین پیشی نگیرد اما کاهش 
مداوم نرخ باروری در چین این برآورد را هفت سال جلوتر انداخته است. 
میانگین تعداد فرزندان به ازای هر زن در جمهوری خلق به ۲/۱ رسیده که 
یکی از پایین تر نرخ هاست. در هند هر چند بارآوری در سال های اخیر کمتر 
شده اما نرخ آن ۱/ ۲ است. در دهه ۱۹۵۰ این نرخ ۶ بود و در دهه ۱۹۹۰ کمی 
بیش از ۳. بر این اساس دیگر نمی توان از انفجار جمعیت در هند صحبت 
کرد ولی با نرخ کنونی، جمعیت هند به رشد خود ادامه خواهد داد و طبق 
ارزیابی سازمان ملل تا پایان دهه ۲۰۲۰ از مرز یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون نفر 
عبور می کند. اما چرا هند زمانی که نرخ باروری زیر ۱/ ۲ است باز هم رشد 
جمعیت خواهد داشت؟ پاسخ این سوال در ساختار سنی خاص این کشور 

است: بیش از ۴۰ درصد جمعیت زیر ۲۵ سال سن دارند. 

ــور دنیا  پرجمعیت ترین کش
دیگر »چین« نیســت

نکته کاوش
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اجتماعی

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

چرا نباید وام چهار میلیاردی مسکن را جدی بگیریم؟

گزارش

 
»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

قیمت خودروهای مونتاژی 
منتظر تعیین تکلیف

چالش های پس از تصویب دستورالعمل افزایش قیمت 
قیمت  تعیین  از  رقابت  شورای  داخلی،  خودروهای 
خودروهای مونتاژی برای اولین بار توسط این شورا خبر 
داد و اعلام کرد که پس از اعلام قیمت توسط وزارت 
صمت، موضوع در شورا بررسی و نتیجه ابلاغ خواهد شد؛ 
این درحالیست که وزارت صمت اعلام قیمت را بر عهده 
شورای رقابت دانست؛ بنابراین هنوز این موضوع تعیین 
نهاد  بار کدام  اولین  نیست  تکلیف نشده و مشخص 
قیمت ها را اعلام خواهد کرد، اما احتمالا امروز )شنبه( 

تکلیف این موضوع مشخص خواهد شد.
پس از تصویب دستورالعمل افزایش قیمت خودروهای 
داخلی )غیرمونتاژی( در تاریخ ۱۵ فروردین ماه، شورای 
خودروهای  برای  تصمیم گیری  آغاز  از  صحبت  رقابت 
مونتاژی )CKD( را پس از طی فرآیند مشابه )تصمیم گیری 
و تصویب قیمت خودروهای داخلی( به میان آورد و در 
بیانیه خود ضمن تشریح عواملی که در تعیین قیمت 
کارخانه ای خودروها موثر است، اعلام کرد که قیمت های 
خودروهای مونتاژی متعاقباً ابلاغ خواهد شد. پس از 
ماه(،  فروردین   ۲۲( گذشت  که  هفته ای  سه شنبه  آن، 
سخنگوی شورای رقابت از احتمال تعیین تکلیف قیمت 
خودروهای مونتاژی در جلسه همان روز شورا خبر داد 
و اعلام کرد که شورا )شورای رقابت( همه  بازار خودروی 
اساس  بر همین  و  داده  انحصاری تشخیص  را  کشور 
برای اولین بار خودروهای مونتاژی را هم قیمت گذاری 
قیمت های  موضوع  جلسه  این  در  بنابراین  می کند؛ 
خودروهای مونتاژی )CKD( بررسی خواهد شد و چنانچه 
این موضوع به نتیجه نهایی برسد )در حقیقت قیمت ها 
آماده باشد(، به رای گیری اعضا گذاشته و نتیجه آن به 
وزارت صمت ابلاغ خواهد شد. در آن زمان مطرح شد که 
اگر این جلسه )سه شنبه ۲۲ فروردین( به نتیجه برسد، 

احتمالا به وزارت صمت ابلاغ خواهد شد.
پس از پایان جلسه مذکور، در پیگیری ایسنا، از نتیجه 
جلسه و تصمیم برای قیمت گذاری خودروهای مونتاژی، 
یک مقام مسئول در شورای رقابت اعلام کرد که موضوع 
خودروهای مونتاژی هنوز از کارگروه به شورا نیامده و 
در کارگروه در حال بررسی است؛ چرا که هنوز سازمان 
نکرده اند.  اعلام  را  قیمت ها  صمت  وزارت  و  حمایت 
است.  اجرایی  دستگاه  عهده  بر  قیمت گذاری  وظیفه 
مونتاژی  در خودروهای  کرد:  تاکید  اسماعیل شجاعی 
احتمالا نه تنها افزایش قیمت نخواهیم داشت، بلکه 
تا حدودی کاهش قیمت هم متصور هستیم. قیمت 
با توجه به شاخص رقابت پذیری  خودروهای مونتاژی 
با سه خودروی مشابه خارجی مقایسه شده و مشخص 
می شود و احتمالا در این خودروها کاهش قیمت نیز 

داشته باشیم.
پس از اظهار نظر سخنگوی شورای رقابت در رابطه با 
کردن  محول  و  مونتاژی  خودروهای  قیمت  موضوع 
وزارت  دوش  بر  جدید  قیمت های  اعلام  مسئولیت 
صمت، همتای او در وزارت صمت ضمن تاکید بر اینکه 
رقابت  بر عهده شورای  مسئولیت کامل قیمت گذاری، 
مسئولیت  صمت  وزارت  کرد  اعلام  صراحت  به  است 
قیمت ها  رسانی  اطلاع  برای  را  دیگری  نهاد  مصوبهِ 
نخواهد پذیرفت. مسئولیت کامل قیمت گذاری و تبعات 
آن در صنعت خودرو و همچنین مسئولیت اطلاع رسانی 
اساس  بر  است.  رقابت  عهده شورای  بر  پاسخگویی  و 
آخرین پیگیری ها، از وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
با توجه به تعطیلی روزهای اخیر، گویا هنوز مصوبه یا 
اعلام قیمتی بین این دو نهاد ردوبدل نشده و موضوع 
قیمت گذاری خودروهای مونتاژی تعیین تکلیف نهایی 
نشده است؛ بنابراین وزارت صمت نیز منتظر است تا 
ببیند، مصوبه ای از شورای رقابت به وزارت صمت ابلاغ 

خواهد شد یا خیر؟.

تسهیلات  برای  امسال  که  میلیاردی  چهار  سقف 
بعد  سال   ۱۵ شده،  گرفته  درنظر  جوانان  مسکن 

پرداخت می شود.

به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از فرارو؛ وام 
مسکن جوانان ۱۴۰۲ نسبت به پارسال ۱۰۰ درصد 
افزایش پیدا کرده و امسال سقف چهار میلیاردی 
خواهد داشت. خبری که در ظاهر می تواند باعث 

ذوق زده شدن متقاضیان مسکن باشد، اما 
بانک مسکن سقف چهار میلیاردی را ۱۵ 

سال بعد یعنی ۱۴۱۷ پرداخت می کند 
مبلغ  افزایش  با  بخواهید  اگر  و 

سپرده گذاری موعد دریافت را به 
که  ممکن  حالت  نزدیک ترین 
۱۴۰۷ است تبدیل کنید، سقف 
یک  به  جوانان  مسکن  وام 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون می رسد. 
چیزهایی  درکنار  نکته  همین 
درصدی  هزار  تقریبا  رشد  مثل 
قیمت خانه های تهران طی پنج 

پرداختی  ارقام  و  گذشته  سال 
که  متقاضیانی  به  مسکن  بانک 

فرا  آن ها  وام  دریافت  موعد  امسال 
رسیده، باعث می شوند ماجرای وام چهار 

میلیاردی را جدی نگیریم.
موعد دریافت وام مسکن جوانان ۱۴۰۲

وام مسکن جوانان ۱۴۰۲ در خوشبینانه ترین حالت 
ممکن پنج سال بعد پرداخت می شود. یعنی اگر در 
اقدام  جوانان  وام مسکن  دریافت  برای  سال ۱۴۰۲ 
کنید، سال ۱۴۰۷ این تسهیلات دستتان را می گیرد. 
سرپرست بانک مسکن در تشریح وام مسکن جوانان 
با  این تسهیلات می توانند  ۱۴۰۲ گفته، متقاضیان 
شرایطی خاص که همان افزایش مبلغ سپرده گذاری 
بعد،  سال  به جای ۱۵  را  جوانان  وام مسکن  است، 
سال ۱۴۰۷ دریافت کنند. البته نکته مثبت دریافت 
وام مسکن جوانان با موعد دریافت پنج ساله، کاهش 
نرخ سود وام از ۹ به شش درصد است، درعوض دیگر 
بحث دریافت حداکثر مبلغ تسهیلات درمیان نیست 
و متقاضیان تهرانی، به جای چهار میلیارد، یک میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون تومان دریافت می کنند. همچنین در 
از  بیش  جمعیتی  که  شهرهایی  و  استان ها  مراکز 
۲۰۰ هزار نفر دارند، به جای سه میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
تومان، به متقاضیان وام مسکن جوانان در سال ۱۴۰۷ 
یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان و در سایر مناطق 

به جای دو میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان، یک میلیارد 
و ۲۰۰ میلیون تومان پرداخت می شود. خب حالا این 
ارقامی که گفتیم پنج یا ۱۵ سال دیگر چقدر ارزش 

دارند؟

ارزش وام مسکن در سال ۱۴۰۷ و ۱۴۱۷
وام مسکن جوانان ۱۴۰۲ دست کم پنج و نهایتا ۱۵ 
سال دیگر دست متقاضیانش را می گیرد. اگر ساکن 
مسکن  وام  دریافت  برای  امسال  از  و  باشید  تهران 
جونان ۱۴۰۲ دست به کار شوید و هر ماه اقساط وام را 
پرداخت کنید، بانک مسکن سال ۱۴۰۷، یک میلیارد و 
۶۰۰ میلیون تومان را به عنوان تسهیلات مسکن جوانان 
دراختیارتان می گذارد. اینکه دقیقا پنج سال دیگر با ۱.۶ 
میلیارد در بازار مسکن تهران چه کاری می شود کرد، 
قابل پیشبینی نیست، اما باید بگوییم آمارهای رسمی 
نشان می دهد در پنج سال قبلی تقریبا هزار درصد به 
آمارهای  است.  شده  اضافه  تهران  خانه های  قیمت 
از اعداد و ارقام بازار مسکن تهران در  بانک مرکزی 
سال ۹۷ نشان می دهد آپارتمان مسکونی تهران ظرف 
اولین ماه آن سال به طور میانگین نزدیک متری ۵.۵ 

میلیون معامله شدند و حالا آخرین آمارهای رسمی 
از عدد تقریبی ۵۵ میلیون تومان به عنوان متوسط 
قیمت مسکن در تهران حکایت دارند. آن هایی هم 
که متقاضی دریافت وام مسکن جوانان ۱۴۰۲ با موعد 
 ۲۵۰ جهش  به  باید  هستند  ساله   ۱۵ دریافت 
برابری قیمت مسکن در ۱۵ سال قبلی توجه کنند. 
چون سال ۸۷ قیمت مسکن در تهران به شکل 
حدودی متری، ۲۲۰ هزار تومان بوده است.
وام مسکن جوانان امسال چقدر 

پرداخت می شود؟
به  امسال  جوانان  مسکن  وام 
می شود  پرداخت  متقاضیانی 
قبل  سال  پنج  از  حداقل  که 
دریافت  برای   ۱۳۹۷ یعنی 
آن اقدام کردند. تهرانی هایی 
که از آن سال به طور مرتب 
وام مسکن جوانان  اقساط 
مسکن  بانک  به حساب  را 
دقیقا  امسال  کردند،  واریز 
دریافت  تومان  میلیون   ۹۱
که  متقاضیانی  اما  می کنند. 
از سال ۸۷ یعنی ۱۵ سال قبل 
و  کردند  قسط  پرداخت  به  اقدام 
مسکن  وام  دریافت  موعد  امسال 
جوانان آن ها فرا رسیده، فقط ۵۹ میلیون 
می گیرند. برای اینکه درک دقیق تری از رقم 
محض  باید  باشید،  داشته  جوانان  مسکن  وام 
اطلاعتان بگوییم در آخرین داده های رسمی که مرکز 
آمار آن را ارائه داده و تازه به دی ماه ۱۴۰۱ تعلق دارد، 
میلیون  به متری ۵۴  تهران  قیمت مسکن  متوسط 
تومان رسیده است. یعنی با آن ۵۹ میلیونی که امسال 
بانک مسکن به متقاضی سال ۸۷ وام مسکن جوانان 
آپارتمان  متر  یک  تقریبا  می شود  می کند،  پرداخت 
قیمت  که  به شرطی  تازه  خرید.  تهران  در  مسکونی 
آپارتمان مسکونی در پایتخت، فروردین امسال از ۵۹ 
میلیونی که دی ماه پارسال اعلام شد، بیشتر نشده 
باشد. وام مسکن جوان امسال به متفاضیان شهرهایی 
مثل اصفهان، شیراز، اهواز یا اساسا هر شهری با بیش از 
۲۰۰ هزار نفر جمعیت، حداکثر ۷۶ میلیون تومان است. 
این رقم برای کسانی که سال ۸۷ یعنی ۱۵ سال قبل 
متقاضی دریافت وام بودند، ۵۳ میلیون تومان خواهد 
به  از طرفی وام مسکن جوانان در سال جاری  بود. 
کسانی که در شهرهایی با کمتر از ۲۰۰ هزار نفر جمعیت 
ساکن هستند، بین ۵۱ تا ۶۱ میلیون تومان خواهد بود.

ذره بین

موبایل باز هم گران شد
قیمت دلار در حالی در بازه ۵۰ هزار تومان در حال نوسان است که قیمت برخی برندهای گوشی تلفن همراه همگام 
با افزایش آن در ابتدای سال گران شد. یکی از فروشندگان بازار چارسو معتقد است: این گرانی مربوط به همه انواع 

موبایل بوده و تلفن همراه از ابتدای سال تاکنون ۱۰ درصد گران شده است.

    

حسین فرهیدزاده، معاون وزیر صمت و ریاست سازمان حمایت حقوق مصرف 
کنندگان و تولید کنندگان در نامه ای خطاب به مدیران عامل ۲۷ بانک و موسسه 
اعتباری اعلام کرد که رفع مسدودی وجوه حساب های وکالتی به مبلغ یک صد 
میلیون تومان، مربوط به طرح اولویت بندی خودروهای تولید داخل انجام شود. متن 
این نامه  به شرح زیر است: »باعنایت به انجام اولویت بندی طرح متقاضیان خرید 
خودروهای تولید داخل از طریق سامانه یکپارچه فروش و حسب تصمیمات متخذه، 
مقرر شد تمامی بانک های عامل نسبت به رفع مسدودی حساب وکالتی به مبلغ 
یکصد میلیون تومان، مربوط به طرح فروش خودروهای داخلی به نام این سازمان، 
اقدام کنند؛ لذا مستدعی است، ضمن تسریع در رفع مسدودی حساب متقاضیان 
مذکور، دستور فرمائید نسبت به ابلاغ و اطلاع رسانی موضوع به تمامی شعب مرتبط 
اقدام لازم معمول و نتایج به این سازمان منعکس شود. بدیهی است مبالغ مذکور به 
منزله انصراف و حذف اولویت متقاضی نبوده و چنانچه متقضایان در طرح های دیگر 
فروش خودرو شرکت کنند، می توانند در مهلت مقرر و براساس اولویت بندی اعلامی 

و فرآیندهای مربوطه نسبت به خرید خودروی خود اقدام کنند.«

نامه معاون وزیر درباره وجوه حساب های وکالتی خودرو

گزارش جدید بانک مرکزی از نرخ ســود بین بانکی نشــان می دهد که 
این نرخ در هفته گذشته روند کاهشــی را طی کرده و به ۲۳.۴۳ درصد 
رسیده اســت. بنابراین نرخ ســود بین بانکی از ۲۳.۴۶ درصد در هفته 
منتهی به ۱۶ فروردین به ۲۳.۳۴ درصد در هفته منتهی به ۲۳ فروردین 
ماه کاهش یافته است. روند صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن ماه 
سال گذشته آغاز شد؛ از هفته منتهی به ۳۰ آذرماه، نرخ سود بین بانکی 
وارد کانال ۲۱درصدی شده و تا هفته منتهی به ۱۹ بهمن ماه در همین 
کانال در نوسان بود ولی از ۲۶ بهمن ماه این نرخ رکورد جدیدی در کانال 
۲۲درصدی به ثبت رساند و حالا این نرخ در کانال ۲۳درصدی در نوسان 
است. بانک مرکزی در واکنش به افزایش نرخ سود بین بانکی، کریدور 
این نرخ را که پیش از این از ۱۴ تا ۲۲ درصد بود به ۱۷ تا ۲۴ درصد افزایش 
داد، نرخ بهره بین بانکی اما بار دیگر به سقف کریدور جدید خود نزدیک 
می شود و باید دید که بانک مرکزی اجازه شکســته شدن این سقف را 

خواهد داد یا نه. 

کاهش جزئی نرخ سود بین بانکی؛ نرخ سود چند درصد شد؟
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گپ

»رئیس کل دادگستری استان « خبر داد:

  جلوگیری از تعطیلی ۱۲ واحد 
تولیدی با ورود دادگستری  

رئیس کل دادگستری البرز از جلوگیری تعطیلی ۱۲ واحد 
به مشکلات  قضایی  ورود  از  در سال ۱۴۰۱ پس  تولیدی 
آن  ها خبر داد. »حسین فاضلی هریکندی«  اظهار کرد: یکی 
از محورهایی که همواره در نشست های داخلی و عمومی 
رئیس قوه قضاییه مورد تاکید قرار گرفته است حمایت 
از واحدهای تولیدی و ممانعت از تعطیلی آن ها و حفظ 
اشتغال نیروهای شاغل حتی در شرایطی است که پرونده 
است.  مراجع قضایی  در  رسیدگی  در حال  تولیدی  واحد 
دادگستری کل استان چندین گام مهم در این مسیر برداشته 
است که تشکیل بانک اطلاعاتی کلیه بنگاه های اقتصادی 
صورت  به  بنیان  دانش  شرکت های  همچنین  و  استان 
تفکیک شده یکی از گام های اولیه مهم در این مسیر بوده 
است. در سال گذشته ۱۲ جلسه کمیته های استانی اجرای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی با مدیریت وی تشکیل شده 
که منجر به ۵۹ مصوبه و چهار بازدید از واحدهای تولیدی 
شده است. بررسی آماری مشکلات واحدهای تولیدی استان 
نشان می دهد که ۳۵ درصد به جهت طرح پرونده از سوی 
اشخاص حقیقی و حقوقی در مراجع قضایی، ۲۰ درصد مرتبط 
با بانک ها، ۱۳ درصد جهاد کشاورزی، ۵ درصد شهرک های 
صنعتی، ۴ درصد شهرداری ها، یک درصد ورشکستگی و ۲۱ 
درصد مرتبط با سایر سازمان ها بوده است. گفتنی است نام 
واحدهای احیا شده در سال ۱۴۰۱ در استان البرز به شرح زیر 
است: ۱- شرکت پیشگامان صنعت ابرار: تولید نان حجیم ۲- 
شرکت سهیل طب گر زاگرس: تولید البسه بیمارستانی- ۳ 
شرکت پمپ های صنعتی: تولید پمپ های صنعتی ۴- شرکت 
چیت سازان: واحد تولیدی ریسندگی نخ و رنگرزی پارچه- ۵ 
شرکت تعاونی یاران نفیس گل ابریشم: تولید فرش دستباف- 
۶ شرکت صنعت گاز پیوست7-  شرکت اسداله ناگزیر: تولید 
قطعات لاستیکی 8- شرکت دقیق صنعت: تولید چکش 
ضربه زن دستگاه حفاری )درون چاهی(- ۹ شن و ماسه شهید 
عراقی: کارگاه شن و ماسه و سنگ شکن -10 مجموعه محب 
گردشگری: احداث بیمارستان و درمان بیماران صعب العلاج 
۱۱- شرکت طیور زرین تاج: مرغداری- ۱۲ شرکت کیمیا فرآِیند 

سپهرایرانیان: کارخانه تولید کود فسفات

صولت مرتضوی در کارگروه اشتغال استان البرز که 
روز پنجشنبه ۲۴ فروردین در سالن شهدای دولت 
استانداری البرز برگزار شد، ضمن گرامیداشت ایام 
و اشاره به فضیلت ماه مبارک رمضان، گفت: اینکه 
در ماه مبارک رمضان خارج از وظیفه خود به امور 
و  خوشحالی  جای  بپردازیم  مسلمانان  و  مردمی 

خرسندی دارد.

به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از ایسنا، وزیر 
تعاون با بیان اینکه به برکت این ایام مردم ایران 
از همه فراز و نشیب ها به سلامتی عبور می کنند، 
اضافه کرد: تلاش های دشمن نقشه بر آب می شود 
و پس از گذشت بیش از ۴۰ سال بنا به تعبیر مقام 
معظم رهبری مولفه های قدرت جمهوری اسلامی 
ایران از ابعاد مختلف چه از حیث عمق استراتژیک 
و چه از حیث توانمندی های صنعتی افزایش پیدا 
کرده است. طی بررسی سطحی متوجه خواهیم شد 
دولت امروز آمریکا از دولت قبلی ضعیف تر است و 
این روند سال هاست در آمریکا اتفاق افتاده است، 
جنگ نرم ما موفق شد جغرافیای سیاسی جهان 
تغییر پیدا کند. موفقیت امروز به برکت خون شهدا 
و خدمات ارزنده مدیران جهادی است، جنگ ترکیبی 
دشمن و تمام تیرهایی که رها کردند به خودشان 
برگشت. دشمن در حوزه اقتصادی تلاش داشت تا 
ما را زمین گیر کند، انسان های خودفروخته را بزک 
کردند و برنامه ساختند، اما نهایتا می بینید که امروز 

حوزه اقتصاد در حال پیشرفت است.
این مسئول با اشاره به همکاری ایران و عربستان 
و دیگر کشورهای همسایه و توسعه یافته، اضافه 
کرد: تئوری ایران هراسی که از سوی استکبار شکل 
گرفته بود امروز به تئوری مودت تبدیل شده است. 
طبق بیانات مقام معظم رهبری سال ۱۴۰۲ سال 
مهار تورم و رشد تولید خواهد بود، برداشت ما این 

است که با رشد تولید، تورم مهار خواهد شد. رشد 
تولید بدون شک تورم را کاهش می دهد، افزایش 
بهره وری در کنار رشد تولید، ستون فقرات کشور را 

متسحکم خواهد کرد.
وزیر تعاون از افزایش یک میلیون و ۸۰ هزار نفری 
بیمه شدگان اجباری در سطح کشور خبر داد و اضافه 
کرد: این آمار کافی نیست و حتی یک نفر بیکار 
در کشور برای ما نقطه آسیب است. هم در حوزه 
اشتغال باید حرف برای گفتن داشته باشیم و هم در 
حوزه مسکن و ازدواج، فقر باید به شکل کامل ریشه 
کن شود، باید جوری رفتار کنیم در کشوری که برای 
امام زمان )عج( است آمار منفی وجود نداشته باشد.
وزیر کار، البرز را پیشران در حوزه خدمات برشمرد و 
ادامه داد: طبق آماری که از سوی مدیران استانی 
ارائه شد، ۱.۸ محصولات کشاورزی کشور در البرز 
بهره وری  دانش  به  اگر  معتقدیم  و  می کند  رشد 
و کشاورزی  دامی  در حوزه  راندمان  مسلط شویم 
بیشتر خواهد شد. رفع موانع تولید نیازمند رصد و 

پایش دقیق است، هدفگذاری برای سال جدید بیش 
از یک میلیون فرصت شغلی است که انتظار داریم 

البرز پیشران باشد.
وی معدل پوشش بیمه تأمین اجتماعی در کشور 
باید  البرز  کرد:  اضافه  و  برشمرد  نفر  میلیون   ۴۹
کشوری  هدف گذاری  و  استان  نیاز  با  متناسب 
اقدام کنند، سعی داریم با وزارت بهداشت در این 
حوزه تفاهم نامه داشته باشیم تا از موازی کاری 
عالی  نماینده  عبداللهی  مجتبی  شود.  جلوگیری 
دولت و حکومت در استان، کاربلد است و با منطق 
و توان جهادی خود فعالیت می کنند. در دیدار قبلی 
شدیم،   البرز  در  درس  کلاس  هزار  کمبود  متوجه 
با کمک خیرین و پیگیری های  این کمبود  امروز 
مستمر و جهادی استاندار البرز در حال مرتفع شدن 
است. در این میان موضوع قطار شهری، کمربندی 
نتیجه  به  البرز  استاندار  پیگیری های  با  نیز  و... 
و  ندارم  بگوید خبر  ندارد  است. کسی حق  رسیده 

پاسخی برای گفتن نداشته باشد.

»دنیای هوادار«گزارش می دهد؛

در کارگروه اشتغال البرز چه گذشت؟
گزارش

خودت باش
باشي،  خودت  اگر  نصرالله زاده-  محمدرضا   
باشيد، عمیق  اگر ساده  بی همتا خواهی شد، 
می شوید، اگر ديگران را دوست داشته باشيد، 
محبوب خواهيد شد، اگربه خودت اعتماد کني، 
انعطاف  و  نرم  اگر  كرد.  خواهند  باورت  آنگاه 
اگر خاکی  مقاوم خواهید شد.  باشيد،  داشته 
باشيد، آسمانی می شوید و اگر تنها بنده خدا 
باشيد آزاد خواهيد شد. پس این طور نیست 
که به تاریکی بگویید خداحافظ! و دربِ خروج 
را نشانش بدهید! باید نوری همراه خود داشته 
باشید، حتي شده یک شمعِ کوچک! می خواهید، 
تاریکی برود؟ پس نور را نشانش بدهيد! هفته ای 
سرشار از موفقيت و عافيت براي شما و خانواده 

بزرگوارتان از درگاه خداوند متعال مسئلت دارم.

تصادف زنجیره ای در آزادراه قزوین - کرج با ۱۳ مصدوم
مدیرعامل هلال احمر استان البرز گفت: ساعت ۱۹ و ۱۵ دقیقه روز جمعه تصادف زنجیره ای ۵ خودرو در نظرآباد-فخرایران 
جاده کرج - قزوین به مرکز کنترل و هماهنگی عملیات استان اعلام شد. این حادثه ۱۳ مصدوم داشت که پس از انجام 

اقدامات اولیه و رهاسازی، مصدومین توسط اورژانس و هلال احمر به مراکز درمانی انتقال داده شدند.

نقل قول

انجام ۹۱۳ مورد بازرسی از 
وسایل بازی البرز

طرح آبرسانی به ۳۹ 
روستای طالقان کلید خورد

کسب ۳۵ مدال کشوری 
دانش آموزان البرزی

  »علی حجرگشت« -مدیرکل آموزش و پرورش 
اســتان البرز- اعــلام کرد: با اعــلام نتایج نهایی 
المپیــاد اقتصاد و مدیریت، دانش آموزان البرز با 
کسب ۳۵ مدال رنگین المپیادهای علمی کشور 
در سال ۱۴۰۱ خوش درخشیدند. دل آرا اسمعیلی، 
ملیکا سیاوشــی و مهشــید نوبهــاری از دانش 
آموزان مدارس استان البرز با کسب سه مدال برنز 
در المپیاد اقتصاد و مدیریت برای استان افتخار 
آفرینی کردند. البرز تاکنون در المپیادهای علمی 
دانش آموزی کشور ۳۵۵ مدال کسب کرده است، 
در سال گذشته ۳۳۰ دانش آموز استان به مرحله 
المپیادهای علمی مدارس سمپاد راه یافت. هدف 
از برگزاری المپیادهای علمی ایجاد الگوســازی، 
ایجــاد روحیه نشــاط و نو آوری بــرای جوانان، 
شکوفایی استعداد دانش آموزان ایرانی و ارتقای 
ســطح علمی کشــور اســت. باید با برنامه ریزی 
عملیاتی جایگاه اســتان البرز را در المپیادهای 

علمی کشور ارتقاء دهیم.

  »محمد حســین طاهری« -مدیرکل استاندارد 
اســتان البرز- گفت: سال گذشته بیش از ۹۱۳ مورد 
بازرسی از وسایل بازی در استان البرز انجام شد. در 
سال گذشته تعداد ۹۱۳ مورد بازرسی از وسایل بازی 
مستقر در استان انجام گرفت. عدم استانداردسازی 
وســایل بازی مستقر در شــهر بازی ها، پارک ها و 
زمین های بازی برای اســتفاده کننــدگان به ویژه 
خردســالان و کودکان خطرناک بوده و حادثه ســاز 
خواهد بود بنابراین تخطی مالــکان و بهره  برداران 
از قوانین اســتاندارد، پیگردهای قانونی را به دنبال 
خواهد داشت. هنگام اســتفاده از وسایل بازی، از 
وجود گواهی بازرســی استاندارد که باید در فضای 
قابل مشاهده در مجاورت تجهیز مورد استفاده نصب 
شود اطمینان حاصل کنند. شــهروندان در صورت 
مشاهده وسایل بازی غیر اســتاندارد می توانند از 
alborz. طریق سامانه رسیدگی به شکایات به نشانی

inso.gov.ir  و یا شماره تلفن۳۲۸۶۷۹۲۷ موارد  را  
به اداره کل استاندارد البرز اطلاع دهند.

  روز گذشــته »حمیدرضا نامداری« -مدیرعامل 
شــرکت آبفا اســتان البــرز- اعلام کــرد: طرح 
مطالعاتی آبرســانی بــه ۳۹ روســتای تابعه 
شهرســتان طالقان این اســتان به اتمام رسید 
و عملیــات اجرایــی تامین آب برخــی از این 
روســتاها نیز آغاز شــد. از مجمــوع حدود ۸۲ 
روســتای شهرســتان طالقان ۳۹ روستای آنها 
نیاز به بازســازی و تامین آب آشامیدنی دارند 
کــه اکنون با اجــرای طــرح مطالعاتی، زمینه 
آبرســانی به این روســتاها فراهم شده است. 
در اجــرای طرح مطالعاتــی، وضعیت موجود 
شــبکه های توزیع آب و منابــع تامین، تهیه 
نقشــه و تهیه مدل هیدرولیکی، ارایه راهکار و 
طرح پیشنهادی، تعیین نیاز آبی و پهنه بندی 
روســتاها برای احداث مخازن و ایستگاه های 
پمپاژ و اجرای شبکه های توزیع آب لحاظ شده 
اســت. هزینه طرح مطالعاتی تامین آب این 

روستاها حدود سه میلیارد ریال است.

لوگ د�ی محض اطلاع
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قدرت نمایی کشتی سامورایی ها با ژن ِ ایرانی
آرش یوشیدا ملی پوش وزن ۹۲ کیلوگرم یکی از ۶ فرزند جواد اسفنجانی است که که نزدیک به ۳۰ سال است در ژاپن زندگی 
می کند و موسس و مربی باشگاه کشتی کودکان در ایچیکاوا، در شرق توکیو است. موفق ترین فرزند جواد اسفنجانی آرش 

یوشیدا است که موفق شد با اقتدار به قهرمانی آسیا برسد.

قطار فوتبال دنیا با شدتی باور نکردنی در حال حرکت 
وارد  صنعت  این  در  یافته  توسعه  کشورهای  است. 
توسعه  حال  در  کشورهای  و  گشته  جدیدی  معادلات 
تکاپوی ویژه ای برای عقب نیفتادن از قافله داشته و اغلب 
این کشورها مقدمات حرفه ای شدن را فراهم و مرحله 
در همین حوالی  را پشت سر گذاشتند. حتی  نخست 
نیز تحولی  قاره کهن  نقاط  دورترین  یا  و  فارس  خلیج 
اوضاع  این  بنیادین در فوتبال آسیا رخ داده است. در 
فوتبال ایران همچنان درگیر مسایل ریز و درشتی است که 
همواره موجودیت آن را زیر سوال برده و این فوتبال ذاتا 
قوی را از از قافله فوتبال دنیا و حتی آسیا عقب انداخته 

است. نگاهی مختصر به این موضوع خواهیم انداخت:

دولت مردان فوتبال دوست
پُر واضح است که جذابیت های فوتبال هر طیفی را به 
خود جذب می کند. در واقع فوتبال تریبون بزرگی است 
که هر کس پشت آن بایستد گاهی راه صد ساله را یک 
شبه می پیماید. دوستداران فوتبال، چند دهه گذشته را 
به خوبی به یاد دارند که عضویت در باشگاه ها و هیات 
مدیره های آن مسیر رسیدن به موفقیت را برای دولتمردان 
کوتاه کرده و شهرت حاصله از آن می توانست بسیاری 
از معادلات را برهم بزند. در این بین آنچه اتفاق افتاده 
این است که فوتبال هیچ سودی از این رابطه معمولا 
یک طرفه نبرده و گاهی معضلاتی را نیز دامن زده است. 
از بین رفتن سرمایه هایی که گاهی از آن به بیت المال 
آمده،  بدست  که  ناکامی هایی  کنار  در  می شود  تعبیر 
فوتبال تحت امر دولتمردان فوتبال دوست را نزد هواداران 
نخواستنی کرده است. این معادله در زمان حاضر نیز به 
اشکال دیگری دیده می شود و نمونه های فراوانی در بین 
دولتمردان و حتی مجلسیون دارد. این در حالی است که 
دولت می تواند نقش موثری در گذر درست فوتبال ایران از 
آماتوری به سمت حرفه ای داشته باشد. شاید بتوان اولین 
کمک دولت را در تعیین تکلیف وضعیت باشگاه های 

بزرگ و کوچک ایران تعریف کرد. 
اقتصادیون فرصت طلب

سالیانه درآمدهای فراوانی از قِبَل فوتبال بدست آمده و 
به قولی پول های کلانی حول و حوش فوتبال در حال رد 
و بدل شدن است. کافی است به بیلان اقتصادی چند 
باشگاه بزرگ دنیا نگاهی بیاندازیم تا متوجه سود سرشار 
صنعت فوتبال بشویم. این نکته توجه ویژه اقتصادیون 
و صاحبان حِرف و بنگاه های اقتصادی را به خود جلب 
ورود  نحوه  تعامل  این  در  ظریف  نکته  است.  کرده 
اقتصادیون به فوتبال و چگونگی سرمایه گذاری آنان 
در این صنعت بزرگ است. باید توجه داشت که فوتبال 

همانقدر که قادر است به طرف مقابل خود سود برساند 
به همان اندازه ممکن است شرایط را سخت و مسیر را 
صعب العبور نماید. در واقع بده بستان های فوتبال و 
اقتصاد از نوع سود و زیان  نیست بلکه این دو به یکدیگر 
کمک می کنند تا پله به پله به سمت قله حرکت کرده 
و تعلل و یا اشتباه هر یک به سقوط هر دو به خصوص 

اقتصاد منجر خواهد شد. 
مختصصان در حاشیه

باشگاه بایرین مونیخ و یا دیگر باشگاه های بزرگ دنیا سعی 
کرده اند اسطوره های باشگاه خود را بعد از بازنشستگی 
در امور مختلف بکار گرفته و از تخصص و تجربه آنان 
بهره ببرند. تعیین پست های افتخاری و پرداخت حقوق 
باعث شده است اعتبار ستاره های بازنشسته با اعتبار 
باشگاه تجمیع شده و در مسیر خدمت به باشگاه قرار 
بگیرد. این نکته در فوتبال ایران اگر هم وجود دارد به 
بدترین وجه ممکن در حال اجراست. به عبارتی حضور 
پیشکسوتان در مجموعه باشگاه ها غالبا تشریفاتی بوده و 
از تخصص آنان استفاده بهینه ای نمی شود. جالب اینکه 
هر مدیرعامل منتسبی، سعی دارد پیشکسوتانی را جذب 
کند که در راستای تفکرات او حرکت کرده و مخالفتی 
با برنامه های او نداشته باشد. مسلم است که در این 
فضا هیچ تحول اساسی بوجود نیامده و صرفا اعتبار 
پیشکسوت زیر سوال رفته و باشگاه او را مقابل هواداران 
قرار می دهد. با این وصف متخصصان واقعی در حاشیه 

قرار گرفته و مجال حضور پیدا نمی کنند.  
داستان خصوصی سازی

همین دعوا اخیر رییس سازمان خصوصی سازی با مدیر 
عامل مستعفی باشگاه استقلال گویای وضعیت نگران 
بر  غالبا  که  سهام هایی  است.  سازی  خصوصی  کننده 
اساس کمک به دو باشگاه و نه رسیدن به سود، توسط 
هواداران خریداری شده است، نه تنها کمکی به بهبود 
زمان  در  و  مدت  بلند  در  که  نکرده  باشگاه  دو  اوضاع 
حسابرسی به سود و زیان سهامداران معضلات لاینحلی 
را بوجود خواهد آورد. خصوصی سازی در ایران به همان 
دلیلی که باشگاه هایی چون کشاورز، صباباتری، داماش و 
استقلال اهواز محکوم به نابودی شدند با شرایط موجود 
امکان پذیر نیست. فوتبال ایران در این خصوص نه الگوی 
مناسبی را برگزیده است و نه اقدامات انجام شده براساس 
آنچه تعریف و تدوین شده است پیش رفته است. اگر 
حمایت بالغ بر چهل میلیون هوادار سرخابی ها نبود چه 
بسا این دو باشگاه سرنوشتی همچون باشگاه های یاد 

شده داشتند. 
شهرستان های بلاتکلیف

وضعیت فوتبال شهرستان ها بیش از چیزی که تصور شود 
نگران کننده است. در حقیقت اداره فوتبال در خارج از 
مرکز کشور و استان به دلیل وضعیت اقتصادی نامناسب 
و تعریف نادرست سرمایه گذاری، زودگذر و محکوم به 
نابودی است. بودجه ای در این خصوص تعریف نشده و 

بنگاه های اقتصادی به دلیل برخورد نامناسب باشگاه داران 
سرخورده شده اند. هیات ها دچار تحولات زودگذر  و غیر 
حرفه ای می شوند و معلوم نیست متولی مستقیم فوتبال، 
هیات های منتسب هستند یا ارگانی دیگر، موضوعی که 
به تنش های مخرب دامن زده و آنچه درنهایت سودی از 

این منظر نمی برد، فوتبال و اهالی آنان است. 
فوتبال ملی اسیر سلایق

بی گمان در وضعیت موجود نباید از فوتبال ملی انتظار 
معجزه داشت. فوتبالی که طاقت حفظ سرمایه های خود را 
ندارد. فوتبالی که از حضور چندین ساله کارلوس کی روش 
به هر دلیلی بهره وافی نمی برد. فوتبالی که تفسیر درستی 
از موفقیت نداشته و دورنمای روشنی را تعریف نکرده 
است، می تواند به موفقیت بیاندیشد؟! در حقیقت وجود 
سلایق متفاوت که گاهی مشروط منافع گردیده، فوتبال 
کارشناس  هیچ  چرا  براستی  است.  کرده  اسیر  را  ایران 
منصفی علت موفقیت اسکوچیچ در مقدمانی جام جهانی 
را بررسی نکرد؟  چرا تحلیل درستی از تغییرات در راس 
تیم ملی، در آستانه جام جهانی 2022 ارایه نشد؟  چرا 
معلوم نشد فوتبال ملی با چه رویکردی از مربی خارجی 
به مربیان داخلی رسید؟  آیا تضمینی وجود دارد که امیر 
قلعه نویی در صورت ناکامی در جام ملت های قطر به 

کارخود ادامه بدهد؟
سرخابی های مظلوم

وضعیت دو باشگاه مردمی و پُرطرفدار ایران نیز بحرانی 
می شود  گفته  و  شد  حذف  آسیا  از  استقلال  است. 
پرسپولیس نیز در آستانه حذف از آسیا است. حذف این 
دو باشگاه از لیگ قهرمانان آسیا که حتی از طرف ای اف 
سی نیز مطلوب نیست و حضور هواداران میلیونی این 
دو باشگاه به فوتبال قاره کهن اعتبار دوچندانی می بخشد، 
در سایه بی تدبیری و عملکرد دوباشگاه که برخلاف تصور 
توسط دولت اداره می شوند، رخ داده و مسلما مظلومیت 
هوادارانی را در پی دارد که گاهی دلخوشی انتهای هفته 
خلاصه  خود  محبوب  تیم  بازی های  دیدن  در  را  خود 
کرده اند. آیا وقت آن نرسیده است در مورد این دو باشگاه 

تصمیم درستی گرفته شود؟!
جدا مانده از قافله رشد

»هفت شهر عشق را عطار رفت، ماهنوز اندر خم یک 
کوچه ایم« تعریف کوتاه اما جامعی در خصوص فوتبال 
ایران است. قطر به زیرساخت ها ضروری توجه کرده و 
جام جهانی را با موفقیت برگزار می کند. عربستان در 
مسیر درست قرار گرفته و قادر است ستاره های بزرگ 
جهان را جذب کند. آنطرف قاره کهن، دو قدرت بزرگ 
فوتبال آسیا خرج خود را از آسیا سوا کرده و استرالیا از 
حضور در آسیا بیشترین سود را برده است. اگر روسیه 
نیز به کنفدراسیون آسیا ملحق شود، معادلات جدیدی در 
فوتبال قاره بوجود خواهد آمد و در این بین ایران را باید 
تنها جدا مانده از قافله رشد فوتبال آسیا بدانیم و برای 

آینده آن نگران باشیم.

»»دنیای هوادار« شرایط فوتبال کشور را بررسی می کند؛

عقب نشینی به سبک ایران

ن ذره ب�ی

ریکاردو ساپینتو برای ماندن در استقلال تردیدهایی دارد. 
نگرانی هایی که نشأت گرفته از بی ثباتی مدیریتی در این 
باشگاه است. وضعیتی که سبب شد استراماچونی از 
استقلال برود یا وینفرد شفر نیز در شرایطی بسیار بد با این 
باشگاه قطع همکاری کند. آیا ریکاردو هم به سرنوشت 
استراماچونی و شفر دچار می شود؟ اما شاید این سؤال 
در ذهن هواداران باشگاه استقلال نقش ببندد که چرا 
ساپینتو در میانه های راه به سرنوشت استراماچونی و 
شفر دچار نشد و به کار در استقلال با وجود بی ثباتی 
مدیریتی، حذف از آسیا، بحران های مالی و...ادامه داده 
است؟ پاسخ این سؤال روشن است. سرمربی استقلال 
بعد از سال ها ناکامی روی موفقیت با باشگاه استقلال 
حتی به شکل نسبی حساب کرده تا اعتبار مربیگری خود 

را بازگردانده و دوباره تبدیل به یک گزینه مطرح درجهان 
فوتبال شود. حتی زمزمه حضور او در تیم های عربی حوزه 
خلیج فارس نیز از همین حالا به گوش می خورد و هیچ 
بعید نیست که ساپینتو زودتر از آنچه تصور می شود مورد 
توجه تیم های متمول قرار گرفته و استقلال را ترک کند. 
ساپینتو تا همین جای کار هم با استقلال به اهدافش 
رسیده است. او در لیگ مدعی قهرمانی است، سوپرجام 
را برده و اوضاع رو به راهی به لحاظ نتیجه گیری دارد. 
مصاحبه اخیر ماتا نزدیک ترین عضو کادرفنی به ریکاردو 
ساپینتو گویای حس درونی پرتغالی ها از کار و فعالیت 
در استقلال است. شاید همه گونه امکانات رفاهی در 
اختیار سرمربی استقلال و همکاران پرتغالی اش قرار داده 
شده باشد تا آنها دست کم از زندگی در ایران لذت ببرند 

اما ماتا در تازه ترین صحبت های خود صراحتاً اعلام 
کرد که ماندن آنها در استقلال لیگ بیست و سوم 
قطعی نیست و احتمال دارد که از جمع آبی ها 
جدا شوند. ماتا این صحبت را بدون ملاحظه کاری 
به زبان آورده و بدون اینکه از پاسخگویی به این 
سرمربی  و  خود  درونی  حس  برود،  طفره  سؤال 
استقلال را از فعالیت در باشگاه استقلال اعلام کرده 
است. این وضعیت نشان می دهد که قرارداد دو 
ساله ای که مدیران سابق با ساپینتو منعقد کرده اند 
چندان پایدار نیست و قطعاً در قرارداد مرد پرتغالی 
با باشگاه استقلال نیز بند فسخ یکطرفه گنجانده 
شده که ماتا در رسانه ها اعلام می کند که مشخص 

نیست فصل بعد در این باشگاه باشند یا خیر؟!

سوژه

زنگ خطر برای استقلال؛

عربی! تیم های  در  »ساپینتو«  حضور  زمزمه 

حسن صانعی پور
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داستان جلد

محمدرضا کاظمی

 

جستار

برای تیمی که در قواره قهرمانی نیست؛؛

آقا یحیی! »پرسپوليس« 
بايد قهرمانانه بازی كند

»پرسپوليس« با اينكه مس را بُرد و ٥٤ امتيازي شد، اما 
نشان داد؛ مطمئن و در قواره قهرمان بازي نمي كند، تيمي 
كه در يك بازی سه گل می زند و ٥-٦ موقعيت گل زني 
آن هم صددرصدی را از دست می دهد! اما هيچكس بهتر 
از »یحیی گل محمدی«  نمی داند؛ عيب تيمش كجاست 
و  دارد  دارد. تيمی كه سوداي قهرمانی  اشتباه  و كجا 
رقبای خود را بيخ گوشش احساس مي كند. نبايد اشتباه 
كند، بايد قهرمانانه بازی كند؛ بی رحم باشد و مستحكم 
و مقتدر... تيمی كه  براي قهرمان شدن بازس می كند، 
بايد به تفاضل گل هم فكر كند كه در روز آخر افسوس 
و  پرسپوليس  بازي  نوع  درباره  نخورد.  را  گل شماری 
فاصله اي كه تا شخصيت قهرماني دارد، گفتني زياد است 

اما بماند براي بعد از دربی...

اسکوچیچ: رد کردن این 
پیشنهاد سخت بود

دراگان اسکوچیچ پس از امضای قرارداد با تیم فوتبال 
زیر ۲۱ سال کرواسی گفت: نمی دانم چه چیزی بزرگ تر 
از هدایت کرواسی است. مطمئنم که راضی، خوشحال و 
سربلند هستم. معتقدم می توانیم به نتیجه خوبی برسیم.
بازگشتش به فوتبال کرواسی پس از سال ها چیز غیر 
عادی نیست. او گفت: وقتی آنجا )در قاره آسیا( بودم 

همیشه فوتبال کرواسی را دنبال می کردم.

اسکوچیچ که تنها ۷۰ روز برای آماده سازی تیم جوانان 
کرواسی برای حضور در مسابقات قهرمانی اروپا فرصت 
دارد، یادآور شد: خیلی کار داریم و زمان کم است اما از 
این تیم کاملاً شناخت دارم و مشکلی نخواهیم داشت. 
از همه چیز در تیم خبر دارم. آنها خیلی خوب کار کردند. 
بازی های المپیک هم در پیش است. تیم باید با انگیزه 
باشد و من هم همینطور هستم.:ما باید مراقب باشیم 

و ارَنج درستی داشته باشیم. همه چیز درست می شود.

اسکوچیچ در مصاحبه دیگری هم گفت: من واقعاً به 
مربیگری تیم زیر ۲۱ سال افتخار می کنم که رد کردن 
پیشنهاد آن سخت است. فکر می کنم چالش بزرگی برای 
من است، تیم ملی در جام ملت های اروپا بازی می کند و 
واقعاً فکر می کنم می توانیم کاری انجام دهیم. به همین 
دلیل این سمت را پذیرفتم. معتقدم تیم مناسب برای آن 

مسابقات را پیدا خواهم کرد.

سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران که با این تیم به جام 
جهانی ۲۰۲۲ صعود کرد همچنین به تجربه این دوره کاری 
خود اشاره کرد. اسکوچیچ گفت: من تجربه حضور در تیم 
ملی ایران را دارم. تفاوت زیادی بین مربی شدن در باشگاه 
و مربیگری در تیم ملی وجود دارد که من آنها را دارم. فکر 

می کنم خیلی راحت کارم را انجام می دهم.

کشتی  قهرمان  همیشه  تیم  است  ممکن  چگونه 
آزاد در مسابقات آسیایی تا عنوان سومی تنزل پیدا 
کند؟ متاسفانه این اتفاق در قزاقستان رخ داد و تیم 
آزاد کشورمان در سی و ششمین دوره  ملی کشتی 
مسابقات قاره ای یکی از بدترین نتایج تاریخ حضور 
خود در این میدان را رقم زد. شانس آوردیم که پیمان 
بیابانی در روزهای پایانی اردو آسیب دید تا رحمان 
عموزاده جانشین وی در وزن ۶۵ کیلوگرم شود وگرنه 
چه بسا همان یک مدال طلای این دوره از مسابقات 
باید به خاطر  را هم به دست نمی آوردیم هر چند 
داشته باشیم رحمان هم که عنوان قهرمانی جهان 
را یدک می کشد در دیدار نهایی برابر حریف مغول  
رحمان واقعی نبود. با این وصف او توانست به هر 
مشقتی بود تک مدال طلای آزادکاران در این دوره از 
مسابقات را کسب کند وگرنه ممکن بود کادر فنی 

بدترین نتیجه تاریخ کشتی به نام خود ثبت کند.

میدان  در  حضور  دوره   ۳۶ طی  کشورمان  آزادکاران 
به خود  را  قهرمانی  عنوان  بار  به ۳۰  قریب  آسیایی 
اختصاص داده و چند مرتبه نیز به جایگاه دوم بسنده 
به  مرتبه  دو  تنها  آزادکاران  میان  این  در  اند    کرده 
جایگاه سوم تنزل پیدا کرده اند. بار اول سال ۱۹۹۹ 
برگزار شد  ازبکستان  به میزبانی  این رویداد  بود که 
البته در آن آوردگاه تیم ما علی رغم کسب ۳ مدال 
طلا  زیر دست میزبان و قزاقستان قرار گرفت.  بار دوم 
نیز همین مسابقات آستانه قزاقستان است که کشتی 
گیران ایران در کمال ناباوری تنها با یک طلا، یک نقره 
و سه برنز و اختلاف امتیاز بسیار بالا) ۵۵ امتیاز( پس 

از قزاقستان قهرمان و ژاپن سوم شد! 
و  سی  به  اعزامی  پوشان  ملی  عملکرد  به  نگاهی 
ششمین دوره مسابقات قاره ای گویای این واقعیت 
است که نفرات ما در این دوره از پیکارها، بی انگیزه، 
ضعیف و غیر منتظره ظاهر شدند. شکست های با 
ضربه فنی و ناکامی نمایندگان اوزان بالا برابر کشتی 
گیران چین و ژاپن در نوع خود بی سابقه بود. معلوم 
نیست چه بلایی سر کشتی گیران آمده بود که چنین 
سردرگم  و بدون نشاط مقابل حریفان قرار می گرفتند. 
آزاد است چرا  نقد حاضر صرفا متوجه کشتی  البته 
که فرنگی کاران با اقتدار قهرمان آسیا شدند هر چند 
همگان می دانند کشتی فرنگی در قاره کهن از اقتدار 
کافی برخوردار نبوده و نیست خصوصا در این دوره از 
مسابقات شاهد افت کمی و کیفی شرکت کنندگان 
بودیم. اما در مورد کشتی آزاد و عملکرد انتقاد آمیز 
کادر  بسوی  را  اتهام  انگشت  باید  تردید  بدون  آنها  
رفت  نشانه  فدراسیون  رییس  و  ها  تیم  مدیر  فنی 
این مجموعه محدود که در حال حاضر تمام مقدرات 
تیم های ملی را در دست گرفته و اغلب تصمیم گیری 
ها را پشت درهای بسته و بدون مشورت با بزرگان و 

کارشناسان می گیرند نتایج تک روی و خود محوری 
های خود را را با عملکرد ضعیف و مدیریت ناتوان در 

میدان آسیایی به چشم دیدند.
ناکارآمدی کادر فنی و مدیریت کشتی

گذشته  سال  چهار  به  قریب  طی  کشتی  فدراسیون 
بیش از آنکه در اندیشه همگرایی، وفاق و اتحاد در 
میان جامعه کشتی باشد بر طبل حواشی و پر رنگ 
کردن اختلافات کوبیده. در رابطه با نتایج منفی چنین 
دیدگاه و بازتاب آن در میان قهرمانان و ملی پوشان 
پیشاپیش هشدار داده بودیم اما ظاهرا گوش کسی از 
مسئولین ورزش و فدراسیون به این مسایل بدهکار 
نیست. اکنون به نظر می رسد آن پیش بینی ها به 
نوعی مجال ظهور پیدا کرده و شکست سنگین ملی 
پوشان آزادکار در آوردگاه آسیایی در سایه تفکرات یاد 

شده به وقوع پیوسته. بدیهی است کادر فنی تیم ملی 
نیز در ناکامی اخیر کشتی سهم بسزایی دارد اما به 
خاطر داشته باشیم این کادر فنی ناتوان نیز دستپخت 
همان تفکری است که اجازه و امکان حضور چهره 
های شاخص در کنار تیم ملی را نمی دهد. همین 
تفکر حتی از حضور کارشناسان و کشتی نویسان با 
تجربه و مستقل در کنار ورزش اول و اردوها بیمناک 
است چرا که تحمل نقد و تذکر آنها را  ندارد. کار به 
جایی رسیده که پس از شکست سنگین در میدان 
آسیایی امکان شنیدن صدای نقد همین کارشناسان 
نمی  فراهم  نیز  و شنیداری  دیداری  رسانه های  در 
شود چرا که احتمالا خوشایند فدراسیون نیست. در 
هر حال هدف از ذکر این نکات و موارد که یقینا به 
مذاق دوستان دست اندرکار فدراسیون خوش نخواهد 
آمد بیان چند باره این امر است که ادامه چنین خط 
علاقه  و خیل  اول  ورزش  اینکه  جز  مسیر  و  مشی 
نتیجه  کند  نارضایتی  و  چالش  دچار  را  آن  مندان 
داشته  خاطر  به  داشت.  نخواهد  همراه  به  دیگری 
باشیم فقط چند ماه تا بازی های آسیایی گوانگژو و 
رقابت های جهانی صربستان باقی مانده است و اگر 
قرار باشد با همین فرمان پیش برویم شاهد ناکامی 

های بیشتر در عرصه کشتی خواهیم بود.
کم انگیزه، ضعیف، بی برنامه

کشتی  سر  بلایی  چه  فنی  کادر  نیست  معلوم 
آنان  همه  تقریبا  که  بود  آورده  نشین  اردو  گیران 
در مسابقات آسیایی قزاقستان بی انگیزه و ناتوان 
بودند.  نفرات ما از علیرضا کریمی گرفته که در عین 
تا  را به نماینده قزاق باخت  اقتدار فینال  تجربه و 
ارشک محبی، معصومی، ابوذری و کاووسی که از 
و  از چین  رقبایی  برابر  یا  ها حذف  رقابت  گردونه 
ژاپن ضربه فنی شدند اگر بدون حضور در اردو و یا 
بودند  آسیایی شده  میدان  عازم  تمرینات شخصی 
است  سابقه  کم  کردند.  می  کسب  بهتری  نتیجه 
نمایندگان اوزان بالای ما به رقبایی از دو کشور یاد 
شده باخته باشند اما این اتفاق در قزاقستان رخ داد 
تا به خود آییم و سرخوشی موفقیت نسبی جهانی 
نروژ  را که در شرایط خاص برگزار شد از سر به در 

کنیم. در این دوره از مسابقات حتی رحمان عموزاده 
که عنوان قهرمانی جهان را یدک می کشد در حد 
و اندازه واقعی خود نبود. تصور کنید روس ها هم 
بتوانند در بازی های آسیایی یا میدان جهانی حضور 
پیدا کنند در آن صورت تکلیف ما با این کادر فنی و 

چنین آمادگی تیم ملی چه خواهد شد؟
برای باخت تیم ملی کشتی آزاد هیچ بهانه ای قابل 
قبول نیست اینکه عده ای پایبندی به چرخه انتخابی 
را دلیل باخت بشمارند یا برخی زمین و زمان را در این 
ناکامی مقصر قلمداد کنند مقبول اهل فن نخواهد 
بود. دلیلی ندارد هرگاه موفق بودیم چرخه انتخابی 
را مصادره به مطلوب کنیم و هرگاه ناکام شدیم آن 
را دلیل باخت بدانیم. واقعیت این است تیمی که 
پس از المپیک تحویل کادر فنی کنونی شد در واقع 
حاصل کار مربیان پیشین بود که میوه آن بلافاصله 
در جهانی نروژ چیده شد اما بعد از آن و حتی در 
جهانی صربستان که  انتظار می رفت در غیاب روس 
ها عنوان قهرمانی جهان را از آن خود کنیم عملکرد 
قابل قبولی برابر آمریکایی ها نداشتیم اکنون با این 
وضعیت در جهانی ۲۰۲۳ باید نگران باخت به تیم 
هایی چون قزاقستان و ترکیه هم باشیم مگر اینکه 
تحولاتی در فدراسیون رخ دهد و اتفاقات تازه ای که 

به نفع کشتی باشد رقم بخورد.

 شکست سنگین کشتی آزاد در میدان آسیایی؛

چه کسی پاسخگوی این ناکامی است؟

خشم کریستیانو رونالدو از رفتار جورجینا
کریستیانو از نگرش جورجینا ناراحت شده و احساس می کند که این اینفلوئنسر در حال تبدیل شدن به یک فرد خودخواه است. 
جورجینا که یک مدل اسپانیایی-آرژانتینی است، اخیراً به دلیل رفتارش با دوستانش نیز دچار مشکل شده است. از طرفی مستند زندگی 

جورجینا هم در  شبکه های اجتماعی مورد انتقاد قرار گرفته و خیلی ها اعقتاد دارند به اندازه کافی معتبر نیست .دلیل تمدید 

در شرایطی که حدود ۹ ماه از ماجرای تحقیق و تفحص 
از وزارت ورزش و جوانان در خصوص عملکرد فدراسیون 
سوارکاری جمهوری اسلامی ایران می گذرد اما تا کنون خبر 
دقیقی از روند این تحقیق و تفحص وجود ندارد و مشخص 
نیست چه زمانی پرونده مذکور به صحن مجلس خواهد رفت 

و صرفا،   نایب رئیس هیأت تحقیق و تفحص از عملکرد 
فدراسیون سوارکاری اواخر اسفندماه سال گذشته اعلام کرده 
است، نتیجه تحقیق و تفحص از هیأت سوارکاری به صحن 
مجلس می آید! گفتنی است با شکایت مسعود خلیلی از 
وزارت ورزش و جوانان، دیوان عدالت اداری دستور موقتی 

مبنی بر توقف اجرای ابلاغیه با موضوع انتصاب سرپرست 
فدراسیون سوارکاری صادر کرد اما طولی نکشید که وزیر ورزش 
و جوانان در حکمی رضا زندی خواری را به عنوان سرپرست 
جدید فدراسیون سوارکاری منصوب کرد و تا در نهایت همگی 

در انتظار برگزاری انتخابات جدید این فدراسیون باشند.

۹ ماهگی تحقیق و تفحص از فدراسیون سوارکاری!
کاوش

مجید سعیدی
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زرنگ بازی ستاره فوتبال پس از رسوایی اخلاقی
همسر اشرف حکیمی او را به دادگاه کشاند تا طلاق بگیرد. هیبا ابوک ۳۶ ساله طبق قوانین صاحب نصف اموال ۷۰ 
میلیون یورویی اشرف حکیمی می شود، اما وقتی در دادگاه روند طلاقش را طی می کرد با شوک بزرگی روبرو شد. 
دادگاه مراکش اعلام کرد که هیبا دست خالی باید از دادگاه خارج شود زیرا همسر میلیونر سابقش هیچ اموالی ندارد.

12 هافبک در لیست هستند 
که چند نفرشان را می خریم

  یورگن کلوپ گفت: شاید حدود ۱۲ هافبک 
در بازار هستند که ما به جذب آن ها علاقه داریم 
و این خوب اســت. چند تا از این ۱۲ بازیکن را 
جذب خواهیم کرد و امیدوارم این اتفاق بیفتد. 
با توجــه به بودجه در دســترس باید کارهای 
مورد نظرمان را انجام دهیم. در چنین شرایطی 
سایر باشــگاه ها هزینه های بیشتری نسبت 
به ما انجــام می دهند. می گویید می توانم به 
باشگاه دیگری بروم که بتواند خرج بیش تری 
انجام دهد اما لیورپول باشگاه من است. شما 
می گویید استعفا کنم و منتظر شغل جدیدی 
باشم؟ راستش را بخواهید این را درک نمی کنم. 

سانه هیچ توهین 
نژادپرستی به مانه نکرده!

  بــه گزارش »TZ«، ســانه در مشــاجره با 
مانه به انگلیســی به او گفتــه بود: »مرا ول 
کن«. اما ایــن درگیری در رختکن نیز ادامه 
پیدا کرد. مانه پس از درگذشــت عمه اش در 
آخر هفته کــه رابطه نزدیکی با او داشــت، 
در حال ســپری کردن دوران ســختی است. 
او پس از ایــن اتفاق از کل تیم عذرخواهی 
کرد. همچنین نشریه بیلد که اولین بار خبر 
درگیــری بین مانه و ســانه را منتشــر کرد، 
ضمن تایید خبر »TZ«، در گزارش خود اعلام 
کرد که هیچکــدام از بازیکنان بایرن مونیخ 
نشینده اند که سانه اظهارات نژاد پرستانه ای 

نسبت به مانه داشته باشد.

زومر مقابل منچسترسیتی 
قرص خواب خورده بود

  ژان مــاری فــاف بلژیکی نیز کــه در بین 
سال های ۱۹۸۲ تا ۱۹۸۸ دروازه بان بایرن بود، 
گفت: زومر بــه حق مورد انتقاد قرار می گیرد. 
مقابــل منچسترســیتی، او پاس هــای بدی 
می داد. همیشه به جای آنکه رو به جلو بازی 
کند، توپ را به کناره ها می داد. نمی فهمم چرا 
ســعی می کرد که آن قدر ریســکی بازیسازی 
کنــد. یک گلر باید در زمیــن صحبت کند. او 
باید به بازیکنان جلوی خود دســتور بدهد تا 
نظم خط دفاعی را حفظ کند. آن ها باید بدانند 
که کجا بایستند. زومر )مقابل منچسترسیتی( 
این کار را نکرد. او تنها ایســتاد و منتظر ماند. 

نمی دانم که آیا قرص خواب خورده بود؟

بازگشت عثمان دمبله به 
میادین پس از گذشت 3 ماه

 عثمان آخرین مراحل ریکاوری خود را ســپری 
می کند و برای بازی این تیم مقابل رایو وایکانو در 
دســترس ژاوی هرناندز خواهد بود. دمبله حدود 
۸۰ روز پیــش در جریان بــازی مقابل ژیرونا دچار 
مصدومیت شد و بازی های مهمی از جمله دیدار 
مقابل منچســتریونایتد در پلی آف لیــگ اروپا و 
ال کلاسیکوهای متوالی برابر رئال مادرید را از دست 
داد؛ در صورتی که پیش بینی می شد زمان بازگشت 
دمبله به بازی ها، قبل از دیدار برگشت بارسلونا مقابل 
منچستریونایتد باشد. بعید است دمبله برای بازی 
مقابل ختافه و اتلتیکو مادرید آماده باشد اما برای 
دیدار مقابل رایو وایکانو در دسترس تیم خواهد بود.

خورخه سمپائولی سرمربی 
فلامینگو شد

  خورخه ســمپائولی، سرمربی آرژانتینی 

کم تــر از یک مــاه پس از اخراج شــدن از 
باشــگاه ســویا، فعالیت خــود را در لیگ 
برزیــل از ســر می گیــرد. چنــد روز پیش 
باشــگاه فلامینگو با ویتور پریرا، سرمربی 
مشــهور پرتغالی خود قطــع همکاری کرد 
و با خورخه ســمپائولی به توافق رسید. با 
اعلام وب سایت فلامینگو، قرارداد خورخه 
ســمپائولی با این باشگاه ۱.5 ساله است. 
این ســرمربی ۶۳ ســاله پیش تــر تجربه 
هدایت باشــگاه های ســانتوس و اتلتیکو 

مینیرو در لیگ برزیل را داشته است.

وضعیت قرمز در خط دفاعی 
منچستریونایتد

  با اضافه شدن مارتینز به لیست مصدومان، آن ها 
اکنــون ۳ مدافع مصدوم را در تیم خود می بینند؛ 
پیش از لیساندرو مارتینز، لوک شاو و رافائل واران 
هم دچار مصدومیت شــده بودند؛ گفتنی اســت 
اسکات مک تومینای، هافبک دفاعی منچستری ها 
نیز چند روز پیش دچار آسیب دیدگی شد تا عملکرد 
تدافعی یونایتد به یک چالش ســخت برای اریک 
تن هاخ در دیدارهای پیش روی تیمش تبدیل شود. 
اما این چالش، در بازی دشــوار جام حذفی مقابل 
برایتون برای سرمربی هلندی سخت تر هم خواهد 
شد؛ چرا که علاوه بر مدافعان مصدوم، مگوایر نیز 

ب دیدار برایتون را از دست خواهد داد.

برچسب 30 میلیون یورویی 
آرسنال روی فولارین بالوگان

 فولارین بالوگان، مهاجم ۲۱ ســاله آرســنال که 
قرضی در رنس فرانســه بازی می کند در تابستان 
مشــتری های زیــادی خواهد داشــت. تیم های 
مطرحی از جلمه میلان و اینتر و ناپولی در ایتالیا 
و موناکو و مارسی در فرانسه به دنبال این بازیکن 
بااســتعداد خواهنــد بود. ناپولی بالــوگان را یک 
جانشین ایده آل برای ویکتور اوسیمن در صورت 
جدایی ســتاره نیجریه ای می داند. آرســنال برای 
بالوگان که قرارداد قرضی اش با پایان فصل به اتمام 
می رسد حداقل ۳۰ میلیون یورو درخواست خواهد 
کرد. فولارین بالوگان با پیراهن رن آمار بسیار خوبی 

را در این فصل از خود به جای گذاشته است.

بارسا در صورت جذب 
گوندوعان، کسیه را می فروشد

 این روزها احتمال پیوستن ایلکای گوندوعان، 
هافبک ۳۲ ســاله منچسترســیتی که قراردادش 
در پایان فصل با ســیتیزن ها به اتمام می رسد، به 
بارســلونا قوت گرفته اســت. با ورود گوندوعان به 
جمع آبی وآناری ها، باید شاهد خروج فرانک کسیه 
از بارسلونا باشیم. کسیه اگر چه مورد اعتماد ژاوی 
هرناندز قرار گرفته، اما اولویت مدیران بارسلونا، بهبود 
شــرایط مالی تیم اســت و فروش بازیکنان تیم از 
جمله فرانک کسیه نیز به این امر کمک خواهد کرد. 
در صورت جذب گوندوعان، کســیه جایی در جمع 
کاتالان ها نخواهد داشــت و بارســا او را با قیمتی 

حدود ۲5 تا ۳۰ میلیون یورو خواهد فروخت.
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توافق گزینه سرمربیگری تیم 
امید با »تاج«

 شــاید بزرگترین مشــکل فدراسیون 
فوتبال پس از تیم ملی بزرگسالان انتخاب 
سرمربی تیم امید به حساب بیاید. مهدی 
تــاج پس از کش و قوس هــای فراوان 
نتوانست ســرمربی با کارنامه ای را برای 
این تیم انتخاب کند تا در نهایت هفته 
گذشته تصمیم گرفت با امیر قلعه نویی 
سرمربی تیم ملی بزرگسالان نشستی را 
در این خصوص برگــزار کند. قلعه نویی 
در این نشســت ســه گزینه را به مهدی 
تاج پیشنهاد داده که گزینه اول او سید 
مجتبی حسینی ســرمربی تیم فوتبال 
پیکان تهران است که با فدراسیون فوتبال 

به توافق اولیه رسیده است.

»فکری« گزینه سرمربیگری 
تیم ملی امید شد

  گویا محمود فکری، سرمربی سابق 
اســتقلال نیز گزینه سرمربیگری تیم 
ملی امید شــده اســت. او این فصل 
سرمربی تیم سایپا بود و در میانه های 
راه از ایــن باشــگاه برکنار شــد. این 
اتفــاق در حالــی رخ داد کــه محمود 
فکری با ســایپا دومین مدعی صعود 
به لیــگ برتر بود و زمانــی که از این 
تیم جدا شد، ســایپا این موقعیت را 
در اختیار تیم استقلال خوزستان قرار 
داده است. مهدی تاج خبر نشست با 
امیر قلعه نویــی را تایید کرد و اعلام 
داشت سرمربی تیم ملی امید تا پایان 

فروردین مشخص می شود.

روایتی جدید از فرار شبانه 
»یورگن لوکادیا«

  یکــی از نزدیکان لوکادیــا که در آمدن 
این بازیکن به ایران و باشگاه پرسپولیس 
نقش داشت، مدعی شد بعد از انجام چند 
بازی خوب در ایران، دلالان زیادی ســعی 
کردند به لوکادیا نزدیک شــوند تــا او را از 
پرسپولیس جدا و با مبلغی بالاتر به تیمی 
دیگر بفرستند. لوکادیا در ابتدا به این افراد 
محل نمی داد ولی با گذشت زمان چند تن 
از این دلال ها موفق شدند با ستاره هلندی 
نیم فصل اول پرسپولیس ارتباط بگیرند. 
ایــن فرد ایرانی که با لوکادیا در ارتباط بود 
این بازیکن از حضور در پرسپولیس راضی 
بود، با این حال چند دلال ایرانی بالاخره کار 

خودشان را کردند.

شجاعی«  »علی 
محکوم کرد را  پرسپولیس 

براســاس رای کمیتــه وضعیــت    
فدراسیون فوتبال، باشگاه پرسپولیس به 
خاطر شــکایت بازیکن سابقش محکوم 
شــد. کمیته وضعیت فدراسیون فوتبال 
روز گذشــته )شــنبه( آرای مربوط به چند 
پرونده این کمیته را اعلام کرد که در ادامه 
می خوانید: در پرونده شکایت علی شجاعی 
از باشــگاه پرســپولیس، این باشــگاه به 
پرداخت مبلغ 5 میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال 
بابت اصل خواسته و مبلغ ۱۲۲ میلیون و 
۸۰ هزار ریال بابت هزینه دادرســی در حق 
خواهان محکوم شــد. همچنین کمیته 
وضعیت نسبت به دعوی خواهان به میزان 

۸۰۰ میلیون ریال قرار رد صادر کرد.

»طارمی« سوژه شروع روابط 
دیپلماتیک ایران و عربستان

  روابط سیاســی کشورمان با عربستان 
سعودی با میانجگری چین بعد از چندین 
سال تنش در حال از سرگیری است به همین 
این از ســرگیری روابط باعث شده تا سوژه 
های ورزشــی هم وارد این موضوع شوند. 
در همین رابطــه »Wael JabiR« خبرنگار 
سودانی شبکه عرب نیوز نوشت: تنها چند 
روز پس از از ســرگیری روابط دیپلماتیک 
دو کشور ایران و عربستان، مهدی طارمی، 
بازیکن ایرانی پورتو، بر اساس گزارش های 
متعدد محلی، پیشنهادی از الهلال سعودی 
دریافت کرده است. اگر توافقی انجام شود، 
او اولیــن ایرانــی خواهد بــود که در لیگ 

عربستان بازی می کند.

»تعویض لوکس«، لقب 
جدید آزمون در آلمان

  ســردار آزمــون روزهای خوبــی را در 

باشــگاه بایر لورکوزن آلمان پشــت سر 
می گذارد. ســردار البتــه هنوز به عنوان 
بازیکن تعویضی برای بایر بازی می کند 
ولی با این وجود توانسته تاثیراتش را در 
امتیازات تیم بایر به خوبی نشان بدهد و 
در سه دیدار گذشته دو بار گلزنی کرده و 
یک پاس گل داده است. صفحه توییتری 
باشگاه بایر لورکوزن )به زبان اسپانیولی( 
در تمجیــد از عملکرد مهاجــم ایران، از 
ســردار به عنوان »تعویض لوکس« بایر 
نام برد و نوشت: »ســردار آزمون در سه 
دیدار گذشته از زمان ورود به زمین یک 

بازیکن کلیدی بوده است.«

مدافع استقلال در حال 
مذاکره با تیم های عربی

  گرچه در زمان مدیریت مصطفی آجورلو 
با بازیکنانی همچون داسیلوا و یامگا قرارداد 
بلندمدت منعقد شده اما همچنان در قرارداد 
این بازیکنان بند جدایی وجود دارد و آن ها 
می توانند هر زمان که خواستند استقلال را 
ترک کنند. داسیلوا با وجود این که از شرایط 
زندگی در ایران رضایت داشــته و دوســت 
دارد با افزایش قراردادش یک فصل دیگر در 
استقلال باقی بماند، اما مدیربرنامه های این 
بازیکن در حال مذاکره با دو تیم عربی است 
و قصد دارد هر طور شــده داســیلوا را برای 
بازی در این تیم ها راضی کند. قرار اســت 
بعد از پایان فصل داسیلوا به مدیران باشگاه 

استقلال نظر نهایی خود را اعلام کند.

ستاره پرسپولیس دوباره 
قسر در رفت

 پرســپولیس در حالی بــه مصاف مس 
کرمــان رفــت که سرخ پوشــان بــرای این 
بــازی کلی بازیکن ۳ اخطــاره و در معرض 
محرومیت داشتند. سرخ پوشان مس را در 
کرمان با نتیجه ســه بر یک شکست دادند 
و البته هیچ کدام از بازیکنان این تیم برای 
دربی فوق العاده حساس هفته آینده محروم 
نشــدند. ســروش در بازی با مس هم مثل 
چند بازی گذشته پرســپولیس در ترکیب 
اصلــی قرار گرفت و عملکرد بســیار خوبی 
هم از خودش به نمایش گذاشــت. رفیعی 
که جزو خوب های پرسپولیس بود، یکی دو 
مرتبه مرتکب خطا شــد و شانس آورد که 

داور بازی به او کارت زرد نشان نداد.

»رادوشویچ« دریافت قسط 
دوم را تایید کرد

 دروازه بان کروات و پیشین سرخپوشان، 
دریافت پول واریزی از سوی پرسپولیس 
به عنوان قســط دوم از توافق انجام شده 
را تایید کرد. به گزارش ســایت باشــگاه 
پرســپولیس، بوژیدار رادوشویچ دریافت 
پول واریزی از باشــگاه را تایید کرد. وی 
همچنیــن اعلام کرد در نامه رســمی به 
فیفــا دریافــت این مبلغ را اعــلام کرده 
اســت. گفتنی است باشگاه پرسپولیس 
برای انجام این امر تا ۲۶ فروردین فرصت 
داشــت، ولی با توجه به همکاری نکردن 
فدراسیون فوتبال با وجود قول هایی که 
داده شده بود، باشگاه این مهم را پیش از 

موعد مقرر انجام داد.

دروازه بان ذوب آهن ادامه 
فصل را از دست می دهد

  حبیب فرعباســی در بازی مقابل نفت 
مسجدسلیمان دچار مصدومیت شدیدی 
شــد. در صحنه گل تیم نفت فرعباســی 
هنگام شیرجه زدن به سمت توپ با آرنج به 
تیر دروازه برخورد کرد. او بعد از این صحنه 
در حالی که بازیکنان نفت مشغول شادی 
کــردن بودند، با فریاد های خود ورزشــگاه 
را از مصدومیت شــدید خــود آگاه کرد. با 
حضور کادر پزشکی مشخص شد که آرنج 
او دچار شکستگی شــده است. دروازه بان 
باتجربه ذوب آهن حالا باید دســت خود را 
به جراحان بسپارد و تحت عمل قرار بگیرد. 
با این تفاسیر او احتمالا فصل جاری لیگ 

برتر را از دست داده است.


